
ISSN 1731-3732 h t t p : / / w w w . d a b r o w a - g o r n i c z a . p l GAZETA BEZPŁATNA, nr 21 (125), GRUDZIEŃ 2008 r.

���������
	
����	�
�����

str.

11
str.

5
str.

3
������

������
�����
������	�����

�
��	������

Najwcześniej pojawiła się choin-
ka. 29 listopada stanęła obok DH
„Centrum”. Drzewo ma 16 m i po-
chodzi z dąbrowskich terenów zie-
lonych. Zgodnie z wyborem miesz-
kańców, którzy w sondzie wyrazili
swoje zdanie, została przybrana
wielokolorowymi lampkami. Plac
Wolności również mieni się liczny-
mi barwami. Tam ozdobione
drzewka otaczają lodowisko, po
zmroku zapala się także iluminacja

na świerkach rosnących z boku pla-
cu. Podobnie jest na pasażu na My-
dlicach, gdzie stoją świąteczne
drzewka. Świerk przystrojony kur-
tyną świetlną góruje także nad goło-
noskim placem Bema. 

Bożonarodzeniowe iluminacje do
świąt rozbłysną jeszcze na ul: Ko-
ściuszki, Sobieskiego, Kr. Jadwigi,
Al. Róż, Bandrowskiego, Okrzei,
Granicznej, Legionów Polskich, Pił-
sudskiego. Pojawią się też w parku

przy kościele w Strzemieszycach
oraz obok Domu Kultury w Ząbko-
wicach. 

Tej zimy Dąbrowę będzie zdobić
ponad 400 nowych iluminacji.
Świąteczne dekoracje, które dotąd
niezmiennie pojawiały się od 10 lat
w większości nie nadają się już do
użytku. Jedynie ok. 40 elementów
wytrzymało próbę czasu. Pozostałe
są przepalone albo maksymalnie
wyeksploatowane. 
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Okres przedświąteczny to tradycyjnie czas, w którym na ulicach pojawiają się barwne
ozdoby i iluminacje. Pierwsze oznaki zbliżających się świąt widać już w Dąbrowie. 

Plac Bema w Gołonogu – 10-metrową choinkę ozdabia gęsta kurtyna świetlna
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Wystawa szopek, stoiska z oryginalnymi, ręcznie wykonannymi
choinkowymi ozdobami, pachnące adwentowe pierniki, tradycyjne
potrawy to tylko nieliczne atrakcje tegorocznego kiermaszu
świątecznego. Zapraszamy 19 grudnia od godz. 14.00, na plac przed
Pałacem Kultury Zagłębia. Impreza zakończy się ok. godz. 18.00.
Więcej czytaj na str. 6.
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W grudniu oddano do użytku
7 mieszkań socjalnych. Zostaną one
zasiedlone przez rodziny o niskich do-
chodach.

1 grudnia odbyły się obchody
Światowego Dnia AIDS. Zorganizo-
wane zostały wspólnie z Powiatową
Stacją Sanitarno Epiodemiologiczną
w Dąbrowie Górniczej, Zespołem
Szkół Zawodowych „Sztygarka” oraz
Urzędem Miejskim. Tegoroczne ha-
sło kampanii skierowane jest do osób
podróżujących w kraju i za granicę za-
równo w celach zawodowych jak i tu-
rystycznych. „Nieważne kim jesteś,
co robisz, jakie masz wykształcenie
czy przekonania – HIV może doty-
czyć także Ciebie”.

5 grudnia w Pałacu Kultury Zagłę-
bia otwarto wystawę „Zanim nadeszła
Zagłada… Położenie ludności żydow-
skiej Zagłębia Dąbrowskiego w okre-
sie okupacji niemieckiej”. Wystawa
jest wynikiem współpracy Instytutu
Pamięci Narodowej, Żydowskiego In-
stytutu Historycznego, Instytutu Yad
Vashem w Jerozolimie i Muzeum
w Sosnowcu. 

6 grudnia w hali Szkoły Podstawo-
wej nr 31 odbył się ostatni turniej
XVI Grand Prix Dąbrowy Górniczej
w badmintonie, organizowany przez
Centrum Sportu i Rekreacji. W tur-
nieju wystartowało 84 zawodników.

7 grudnia odbył się drugi już
memoriał Macieja Walotka. W Hali
Centrum rywalizowały młodzieżowe
drużyny piłkarskie z Polski i zagranicy.

8 grudnia, w Specjalnym Ośrodku
dla Dzieci Słabo Widzących i Niewi-
domych, odbyło się podsumowanie
I Miejskiego Konkursu na najładniej-
szy „List do świętego Mikołaja”.

14 grudnia w Hali Sportowo-R-
ekreacyjnej „Centrum” odbyła się im-
preza charytatywna „Graj i pomagaj”
Kulminacyjnym punktem imprezy
była loteria przedmiotów ufundowa-
nych przez darczyńców, gdzie główną
nagrodą był telewizor ET LCD. Pod-
czas imprezy charytatywnej udało się
uzbierać 5800 złotych. Środki uzyska-
ne z licytacji i loterii zasiliły konto Ze-
społu Szkół Specjalnych nr 5.

16 grudnia w Miejskiej Bibliotece
Publicznej w Dąbrowie Górniczej
zorganizowano imprezę pn. „Wigilijne
Wariacje”, która przybliżyła tradycje
świąteczne Śląska i Zagłębia Dąbrow-
skiego. Była to okazja do rozmawiania
i godania o cechach wspólnych i róż-
nicach w obchodzeniu Świąt Bożego
Narodzenia przez mieszkańców obu
regionów.

zybki

iejski
erwis

Wszystkich zainteresowanych 

bezpłatną prenumeratą 

„Przeglądu Dąbrowskiego” 

prosimy o kontakt pod nr 

tel. 032 262 30 33 

(pon-pt 7.30-15.30)
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Pierwsi mali petenci magistratu
testowali już nowe mebelki i za-

bawki ustawione w kąciku dla naj-
młodszych, usytuowanym po prawej
stronie od głównego wejścia do
Urzędu Miejskiego. Na kilku me-
trach kwadratowych kolorowej wy-
kładziny hasać mogą milusińscy:
prowadzić wielką ciężarówkę, ryso-
wać, malować, układać plastykowe
puzzle czy klocki. W tym czasie ich
rodzice mają okazję do swobodniej-
szego załatwienia różnych spraw
w urzędzie. 

Za pomoc w utworzeniu takiego
kącika dziękujemy Ryszardowi Woź-
niakowi z firmy  PPH Wader&Woź-
niak Sp. z o.o., Bankowi Śląskiemu
i Miejskiemu Zarządowi Ulic i Mo-
stów.
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Dzieci nie narzekają na nudę. Pobyt w urzędzie miejskim upływa im teraz
na zabawie.

Maluchy odwiedzające magistrat mają co robić

Moje Boisko ORLIK 2012 
– Manhattan

Kompleks sportowy Orlik po-
wstał na gołonoskim osiedlu Man-
hattan przy Zespole Szkół nr 2. Te-
ren ten od lat nie był używany i był
idealnym miejscem na tego typu in-
westycję, ponieważ jest centralnym
punktem osiedla zamieszkiwanego
przez kilka tysięcy osób. Budowa
boiska została sfinansowana przez
Miasto Dąbrowa Górnicza przy
wsparciu Ministerstwa Sportu i Tu-
rystyki oraz Śląskiego Urzędu Mar-
szałkowskiego.

Budowa kompleksu obejmowała
wykonanie boiska do piłki nożnej
pokrytego sztuczną trawą oraz bo-
iska wielofunkcyjnego z nawierzch-
ni poliuretanowej, w które wpisane
zostały 2 pełnowymiarowe boiska
do koszykówki, jedno do piłki ręcz-
nej oraz jedno do siatkówki.

Cały kompleks został także wy-
posażony w niezbędny sprzęt spor-
towy i kompletne zaplecze socjalne
z natryskami i szatniami, gdzie mło-
dzi sportowcy mogą bez obaw zo-
stawić swoje rzeczy przed wejściem
na boisko. Całość została także opa-
sana ogrodzeniem, a przy boisku do
piłki nożnej zostały wykonane
5 metrowe piłko chwyty. Powstała
także trzytorowa bieżnia z po-
wierzchni poliuretanowej o długości
65 metrów. Całość wyposażona zo-
stała w oświetlenia, aby z komplek-
su można było korzystać także po
zmroku.

MYDLICE
Mydlice to jedno z największych

osiedli w Dąbrowie Górniczej.
W licznych blokach mieszka ponad
9,5 tysiąca osób. Boisko, które po-
wstało w ramach projektu rozbudo-
wy miejskiej infrastruktury sporto-
wo – rekreacyjnej, zostało zbudowa-
ne w miejscu, gdzie młodzież spoty-
kała się od lat i uprawiała sport
w miejscu niedostatecznie do tego
przygotowanym. 

Powstały obecnie kompleks to
dwa boiska wielofunkcyjne z na-
wierzchnią poliuretanowej. Pierw-
sze z nich obejmuje boisko do piłki
ręcznej oraz dwa boiska do koszy-
kówki. Drugie boisko składa się

z boiska do koszykówki oraz 2 boisk
do siatkówki.

Całość kompleksu została ogro-
dzona siatką o wysokości 4 metrów
oraz przy boisku do piłki ręcznej zo-
stał wykonany piłkochwyt o wyso-
kości 6 metrów. Wszystkie boiska
zostały otoczone krawężnikami
i chodnikami z kostki brukowej. Bu-
dując boiska zostało im zapewnione
także odpowiednie odprowadzenie
wód deszczowych oraz komplekso-
we wyposażenie w niezbędny i bez-
pieczny sprzęt sportowy. Całkowity
koszt budowy kompleksu boisk to
nieco ponad 1 mln złotych.

ZESPÓŁ SZKÓŁ
SPORTOWYCH

Zespół Szkół Sportowych im.
Polskich Olimpijczyków jest jedyną
w Dąbrowie Górniczej szkołą o pro-
filu sportowym. Szkoła kształci
gimnazjalistów i licealistów
w 3 sportowych profilach: lekko-
atletycznym, pływackim i siatkar-
skim. Aby poprawić warunki trenin-
gu dla młodych sportowców z Dą-

browy Górniczej i Zagłębia podjęta
została decyzja o rozbudowie i mo-
dernizacji istniejącej już bazy spor-
towej. 

Projekt objął budowę boisk: do
piłki ręcznej z nawierzchnią ze
sztucznej trawy, do koszykówki po-
krytego powierzchnią poliuretano-
wą oraz dwóch do siatkówki plażo-
wej z nawierzchnią piaskową

Zaplecze lekkoatletyczne obej-
muje: miejsce do pchnięcia kulą,
rozbieżnia i zeskok do skoku w dal,
pola do rzutu dyskiem, sześciotoro-
wa bieżnia z powierzchnią poliure-
tanową, czterotorowa bieżnia okala-
jąca cały kompleks oraz rozbieg do
rzutu oszczepem.

Na całości obiektu zostało wyko-
nane oświetlenie oraz zamontowane
zostało niezbędne wyposażenie. Po-
między boiskami powstały chodniki
wraz z ławeczkami. W ramach bu-
dowy zostało także naprawione
i uzupełnione ogrodzenie szkoły.

Koszt budowy całego kompleksu
przy Zespole Szkół sportowych
kosztowało niespełna 2 mln złotych.

STRZEMIESZYCE –
KOMPLEKS SPORTOWY
PRZY SZKOLE
PODSTAWOWEJ 17

Strzemieszyce są jedną z „zielonych
dzielnic” Dąbrowy Górniczej, którą za-
mieszkuje niespełna 10 tysięcy miesz-
kańców, dla których nowo powstały
obiekt będzie dostępny. Projekt objął
budowę boiska do piłki ręcznej z na-
wierzchnią ze sztucznej trawy oraz bo-
iska wielofunkcyjnego z powierzchnią
poliuretanowej, obejmującego boisko
do koszykówki oraz boisko do siatków-
ki wpisane w boisko do koszykówki. 

W skład kompleksu w Strzemie-
szycach wchodzą także obiekty lekko-
atletyczne. Obok kompleksu boisk
powstała bieżnia czterotorowa o dłu-
gości 60 metrów pokryta nawierzch-
nią poliuretanową oraz bieżnia do
skoku w dal. 

W ramach budowy kompleksu zo-
stały również wzmocnione skarpy do-
okoła obiektu, naprawiono i uzupeł-
niono ogrodzenie okalające całość
kompleksu wraz w chodnikami
i montażem wyposażenia. 
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Co prawda od kilkunastu dni na kartkach kalendarzy mamy grudzień ale za oknem pogoda raczej
wiosenna. Właśnie w takiej wiosennej scenerii w tym miesiącu zostaną oddane do użytku
4 kompleksy sportowe na terenie Dąbrowy Górniczej, w tym jeden zbudowany w ramach
rządowego projektu „Moje boisko – Orlik 2012”.
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Gminne Centrum Zbiórki Od-
padów ma być miejscem, gdzie

będą odbierane bezpłatnie od
mieszkańców Dąbrowy Górniczej
odpady problemowe i niebezpiecz-
ne, między innymi specyficzne od-
pady ciekłe, akumulatory, baterie,
aerozole, farby i lakiery. Z punktu
tego zgromadzone odpady niebez-
pieczne będą wywożone systema-
tycznie i składowane w Gminnym
Punkcie Zbiórki Odpadów Niebez-
piecznych zlokalizowanym przy za-
kładzie Lipówka II. 

Obecnie na wielu śmietnikach
osiedlowych w mieście można zna-
leźć zużyte baterie, puszki po lakie-
rach, które są uznane za szkodliwe.
Wiele osób na swoich posesjach

przechowuje zużyte akumulatory,
zużyty olej z samochodów czy choć-
by świetlówki czy lodówki z niebez-
piecznym freonem, co powoduje
o wiele większe zagrożenie niż profe-
sjonalne Gminne Centra Zbiórki
Odpadów.

Do tej pory odbywały się objazdo-
we zbiórki odpadów niebezpiecz-
nych, lecz bardzo często odpady nie-
bezpieczne zamiast trafiać do
miejsc, gdzie były one zbierane tra-
fiały one do zwykłych koszy na śmie-
ci, czyli pojemników do tego nie
przystosowanych. Gminne Centra
Zbiórki Odpadów zlokalizowane bę-
dą na Osiedlu Mydlice przy ul. Mi-
reckiego, w Gołonogu przy ul. 11 Li-
stopada, w Ząbkowicach przy Alei

Zwycięstwa i w Strzemieszycach
przy ul. Szałasowizna. 

Wybrane lokalizacje są zgodne
z planem Zagospodarowania Prze-
strzennego i profilem zagospodaro-
wania wybranych terenów. Wybór
lokalizacji podyktowany był także
tym, aby korzystanie z Gminnych
Centrów Zbiórki Odpadów było
wygodne i nie wymagało pokonywa-
nia znacznych odległości. 

Na terenie Gminnych Centrów
Zbiórki Odpadów znajdą się budyn-
ki, które będą spełniać wszelkie wy-
mogi bezpieczeństwa oraz specjalne
boksy, na poszczególne rodzaje odpa-
dów, wyposażone w szczelne, zamy-
kane pojemniki i kontenery. GCZO
będzie wyposażone w punkt przeciw

pożarowy z niezbędnym sprzętem
gaśniczym i środkami bezpieczeń-
stwa, a także oświetlone i ogrodzone
„zielonymi ekranami”. Całość ma
zajmować, ok. 100 metrów kwadra-
towych powierzchni. 

Całość projektu realizowana jest
we współpracy z gminą Siewierz
i Sławków w ramach projektu inwe-
stycyjnego „Rozwój selektywnej
zbiórki odpadów na terenie gmin
Dąbrowa Górnicza, Siewierz i Sław-
ków” finansowanego z Europejskie-
go Funduszu Rozwoju Regionalnego.
Finansowanie projektu ze środków
unijnych gwarantuje, że przedsię-
wzięcie zostanie zrealizowane zgod-
nie z prawem zarówno polskim jak
i unijnym, m.in. z Ustawą o odpa-

dach, Ustawą o utrzymaniu czysto-
ści i porządku w gminach czy Prawa
ochrony środowiska.

Realizacja tego projektu przyczyni
się do ograniczenia odpadów depono-
wanych na składowiskach, przywró-
cenia wartości środowiskowych zde-
gradowanym obszarom naszego mia-
sta przez zwiększenie ilości odpadów
poddawanych odzyskowi i unieszko-
dliwieniu a także przyczyni się do
podniesienia świadomości ekologicz-
nej mieszkańców i ograniczenia dzi-
kich wysypisk śmieci.

Obecnie podobne Centra funkcjo-
nują już w wielu miastach i gminach
województwa śląskiego i nie tylko,
między innymi w Rybniku, Tychach,
Kielcach czy Jarosławiu. 

Chodzi oczywiście o nowoczesny,
rozbudowany system monitoringu wi-
zyjnego. Od niedawna korzystają
z niego stróże prawa w Dąbrowie
Górniczej. Na razie spisuje się bez za-
rzutu. Składa się z trzynastu kamer.
Sześć z nich zamontowano w ostat-
nim czasie. Przez cała dobę monitoru-
ją one kwadrat ulic: Sobieskiego,
Sienkiewicza, Okrzei, Bandrowskie-
go, Kościuszki oraz ciąg komunikacyj-
ny od ul. Sobieskiego przez Królowej
Jadwigi aż do skrzyżowania z ul. Woj-
ska Polskiego wraz z przejściem pod-
ziemnym pod rondem przy ul. Ko-
ściuszki.

- Po analizie dotychczasowego usy-
tuowania kamer okazało się, że są
miejsca, których obiektywy kamer nie

obejmują. Były to swoiste czarne dziu-
ry w systemie monitoringu wizyjnego.
Wynikały z braku dokładnej analizy
rozmieszczenia kamer i niesystemo-
wego podejścia do problemu w po-
przednim okresie – mówi Radosław
Romanek, komendant Straży Miej-
skiej w Dąbrowie Górniczej. – Te luki
zostały teraz zapełnione. W ten spo-
sób powstał profesjonalny system mo-

nitoringu newralgicznej części miasta.
Daje on możliwość całodobowej ob-
serwacji tych miejsc. Dzięki temu
możemy przesunąć patrole w miejsca
zagrożone, a jeszcze nie objęte moni-
toringiem wizyjnym np. osiedla
mieszkaniowe. Natomiast w kwartał
dozorowany przez kamery patrole są
wysyłane na konkretne interwencje.

To nie wszystkie zalety nowego
systemu monitoringu.

- Kamery zostały tak usytuowane,
że umożliwiają również kontrolę
wejść i wyjść z terenu Parku Hallera,
w którym odbywa się większość im-
prez plenerowych. Zwiększa to znacz-
nie bezpieczeństwo ich uczestników
oraz skuteczność działań służb porząd-
kowych – wyjaśnia Krzysztof Buchacz,

specjalista do spraw monitoringu
w dąbrowskiej Straży Miejskiej.

Warto również pamiętać o tym, że
dzięki sprawnie działającemu monito-
ringowi można doskonale dozorować
mienie komunalne i prywatne, nale-
żące do mieszkańców Dąbrowy Gór-
niczej i gości odwiedzających miasto.

- Chodzi o szeroko pojęte bezpie-
czeństwo i porządek w mieście. Dzię-

ki monitoringowi możemy właściwie
nadzorować budynki komunalne i in-
frastrukturę miejską – drogi, oświe-
tlenie uliczne, sygnalizację świetlną.
Kamery przyśpieszają i ułatwiają tak-
że podjęcie interwencji w przypadku
wypadków losowych np. zasłabnięcia
przechodnia, wypadków drogowych
czy awarii sieci wodociągowej lub
energetycznej – zapewnia Piotr Sie-
kierkowski, kierownik Biura Informa-
tyzacji.

Duża zaletą systemu jest jego no-
woczesność. Działa w oparciu o naj-
nowsze technologie IP. Można go do-
wolnie rozbudowywać bez dodatko-
wych włókien światłowodów. Za-
montowane wcześniej kamery analo-

gowe zostały zintegrowane w syste-
mie IP, co umożliwi wykorzystanie
ich zapisów, jako materiałów dowo-
dowych w prowadzonych przez poli-
cję postępowaniach przygotowaw-
czych.

- Rozbudowa monitoringu to kolej-
ny etap w realizacji programu „Bez-
pieczne miasto”, który wcześniej objął
między innymi zintegrowane działania
WOPR-u, Policji, Straży Miejskiej
i Grupy Ratownictwa Medycznego
PCK w ramach akcji „Pogoria”. Waż-
nym elementem tego programu są
działania związane z ograniczeniem
wypadków i zagrożeń na drogach. Tu-
taj nieocenionym narzędziem okazały
się fotoradary – mówi Jerzy Bazylak,

sekretarz Miejskiej Komisji Bezpie-
czeństwa i Porządku. – Na bieżąco
prowadzimy analizę stanu bezpieczeń-
stwa w mieście. Wynika z niej, że po-
prawę widać nie tylko w odczuciu
mieszkańców, ale także w twardych
statystycznych wyliczeniach. Ale nikt
nie zamierza tutaj spoczywać na lau-
rach. Mamy świadomość, że w zakre-
sie bezpieczeństwa nadal można zrobić
wiele. Dlatego w latach 2009 – 2010
będziemy wdrażać kolejne punkty
programu „Bezpieczne miasto”, które
uwzględniają między innymi postulaty
składane przez poszczególne rady
dzielnic, jak i samych mieszkańców.

Grzegorz Cius
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Straż Miejska i policja zyskały nowego sojusznika w działaniach na rzecz poprawy bezpieczeństwa w mieście. Jest niezwykle precyzyjny, od-
porny na chłody i bardzo cierpliwy. Bez trudu dostrzega wandali czy złodziei nawet w ciemnych zaułkach. Działa dyskretnie i nie blokuje eta-
tów patrolowych.

- Rozbudowa monitoringu to kolejny etap w realizacji
programu „Bezpieczne miasto”, który wcześniej objął
między innymi zintegrowane działania WOPR-u, policji,
Straży Miejskiej i Grupy Ratownictwa Medycznego PCK
w ramach akcji „Pogoria”. Ważnym elementem tego
programu są działania związane z ograniczeniem
wypadków i zagrożeń na drogach. Tutaj nieocenionym
narzędziem okazały się fotoradary – mówi Jerzy
Bazylak, sekretarz miejskiej Komisji Bezpieczeństwa
i Porządku. 
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Przez całą dobę monitorowane są m.in. przystanki autobusowe w centrum miasta oraz główne przejście
podziemne pod ul. Kościuszki. Dyspozytor w każdej chwili może wysłać w wybrane miejsce patrol interwencyjny.
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Teraz dokument będzie przecho-
dził weryfikację pod względem for-
malnym. W maju 2009 roku, zgodnie
z przyjętym przez Ministerstwo har-
monogramem ogłoszona zostanie lista
rankingowa. Liczymy, że znajdzie się
na niej i nasze miasto, a że tak się sta-
nie jest duża szansa.

Władze miasta określiły zadanie ja-
ko priorytetowe na najbliższe lata.

- Od początku kadencji podejmuje-
my wiele działań, które mają pod-
nieść poziom i jakość życia dąbro-
wian. Wśród nich jest kompleksowe
uporządkowanie gospodarki wodno-
ściekowej. Zadanie duże, bardzo zna-
czące, obejmie większą część Dąbro-
wy Górniczej i dotyczyć będzie więk-
szości mieszkańców – mówi Henryk
Zaguła, I Zastępca prezydenta mia-
sta. – Ta poważna inwestycja pozwoli
wymienić przestarzałą infrastrukturę
oraz wyeliminować czy też zminima-
lizować bardzo dużą dziś liczbę awa-
rii. W ramach zadania zbudowana zo-
stanie kanalizacja na terenach, gdzie
dotychczas jej nie ma oraz tam gdzie
kanalizacja ogólnospławna jest nie-
sprawna.

- Przed złożeniem wniosku przez
wiele miesięcy pracowaliśmy nad
skompletowaniem całej potrzebnej
dokumentacji, przygotowywaliśmy
studium wykonalności, ok. 70% do-
kumentacji projektowej oraz wiele in-
nych niezbędnych opracowań, spoty-
kaliśmy się z mieszkańcami – mówi
Rafał Zwoliński z Jednostki Realizują-
cej Projekt.

Prace związane z przygotowaniem
inwestycji trwają już od początku
obecnej kadencji samorządu. Pod

koniec listopada 2007 roku rozpo-
częły się konsultacje z mieszkańca-
mi, podczas których wszyscy zainte-
resowani mogli zapoznać się z plano-
wanym zakresem inwestycji, zadać
pytania osobom odpowiedzialnym za

projekt i wyjaśnić wszelkie nurtujące
kwestie. Takie spotkania odpowied-
nio wcześniej zapowiadane odbyły
się w każdej dzielnicy objętej projek-
tem. Mieszkańcy zostali poinformo-
wani o planowanym terminie rozpo-

częcia prac na danym obszarze
i uprzedzeni o utrudnieniach, jakie
mogą pojawić się podczas prowadze-
nia robót ziemnych. Spotkania w te-
renie nie były li tylko informacyjny-
mi. Już w ich trakcie projektanci

i osoby odpowiedzialne za realizację
projektu uzgadniali z mieszkańcami
lokalizacje dla przyłączy wodociągo-
wych i kanalizacyjnych do poszcze-
gólnych nieruchomości. 

10 grudnia wydana została przez
Regionalnego Dyrektora Ochrony
Środowiska w Katowicach decyzja
o środowiskowych uwarunkowa-
niach na realizację przedsięwzięć
planowanych w ramach projektu
przez gminę. 

Teraz niezależnie od złożonego
wniosku o dofinansowanie pracowni-
cy Jednostki Realizującej Projekt
przygotowują się do przeprowadze-
nia przetargów na roboty budowlane
i występują o kolejne pozwolenia na
budowę. Ogłoszenie przetargów pla-
nowane jest na przełomie I i II kwar-
tału 2009 roku, a roboty przy reali-
zacji inwestycji rozpoczną się w dru-
giej połowie przyszłego roku.
W pierwszej kolejności prace będą
prowadzone w Strzemieszycach
Wielkich, Tworzniu, Piekle, Anto-
niowie i Łęknicach. Prowadzenie ro-
bót w poszczególnych etapach zada-
nia poprzedzone będzie ponownymi
konsultacjami i promocją projektu
wśród mieszkańców. 

Realizacja największego w historii
miasta projektu w dziedzinie infra-
struktury opiewa na kwotę 650 mln
zł i potrwa do 2014 roku. Przy okazji
budowy i wymiany przestarzałej ka-
nalizacji przeprowadzone zostaną
również remonty dróg i nawierzchni
na całym terenie objętym realizacją
projektu.

Anna Zubko

Inwestycja ważna dla każdego mieszkańca
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3 grudnia do Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie złożony został wniosek o dofinansowanie projektu
pn. „Uporządkowanie gospodarki wodno-ściekowej w gminie Dąbrowa Górnicza”.

11 grudnia br. odbyła się I Bar-
bórka Muzealna. Obchody

rozpoczęły się w kościele pw. św.
Barbary przy ulicy Górniczej. Ks.
Proboszcz Wojciech Stach odprawił
mszę, na której zgromadzili się zapro-
szeni górnicy dawnej kopalni „Paryż”,
poseł na sejm Beata Małecka-Libera,
prezydent miasta Zbigniew Podraza
oraz poczty sztandarowe gminy Dą-
browa Górnicza, kopalni dolomitów
w Ząbkowicach, KWK „Kazimierz-J-
uliusz”, Zespołu Szkół Zawodowych
„Sztygarka”. 

Następnie zgromadzeni goście
przeszli uroczystą procesją po figurę
św. Barbary pod Sztolnią Ćwiczebną,
gdzie powitał ich gospodarz obiektu
dyrektor Arkadiusz Rybak. 

Ks. proboszcz dokonał poświęce-
nia, a następnie głos zabrali poseł

Beata Małecka-Libera, prezydent
Zbigniew Podraza, Mirosław Koziu-
ra wiceprezes Wyższego Urzędu
Górniczego w Katowicach, Zbi-
gniew Jarmołowicz zastępca dyrek-
tora Okręgowego Urzędu Górni-
czego w Katowicach oraz Bronisław
Jop. W tle przygrywała Miejska Or-
kiestra Dęta w strojach górniczych.

Zebrani goście wykonali pamiątko-
we zdjęcia i przeszli do Muzeum
Miejskiego „Sztygarka”, gdzie zwie-
dzili fotograficzną wystawę okolicz-
nościową. Po oficjalnych uroczysto-
ściach przyszedł czas na górniczą za-
bawę, która odbyła się w auli ZSZ
„Sztygarka”. Biesiadę prowadził ze-
spół „Hajer kapela”, który zaoferował
zebranym szereg zabaw i żartów zwią-
zanych? pracą górnika.

co
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�� Na początku grudnia

w świetlicy środowiskowej

w Błędowie odbyła się

niecodzienna uroczystość.

Pani Władysława Smędzik

świętowała 100 lat. Po mszy

św. w tamtejszym kościele

spotkała się z najbliższymi,

sąsiadami a także

z prezydentem Dąbrowy

Górniczej, Zbigniewem

Podrazą. 

Pani Władysława urodziła się
3 grudnia 1908 roku w Błędowie.
Mając 20 lat poślubiła pierwszego
męża, Jana Walczucha, który pod-
czas II wojny światowej zginął
w obozie pracy w Niemczech. Po
wyzwoleniu wyszła za mąż po raz
drugi za Jana Smędzika, którego
śmierć niedawno wszyscy opłaki-
wali. Z obu związków małżeńskich
doczekała się trójki dzieci: dwóch
synów i córki, pięcioro wnucząt,
siedmioro prawnucząt i na razie

pięcioro praprawnucząt. Całe swo-
je życie babcia Władzia – bo tak ją
wszyscy nazywają – poświęciła pra-
cy w gospodarstwie. Razem z mę-
żem uprawiała pole, zajmowała się
domem, hodowlą krów i kur. Do
dzisiaj posiada „żelazne” zdrowie,

a to dzięki prostemu wiejskiemu je-
dzeniu i pracy stosownej do wieku.
Pomimo ograniczeń spowodowa-
nych wiekiem – coraz słabszy słuch
i wzrok – nadal żywo interesuje się
polityką, gospodarką i tym, „co tam
we wsi słychać”. Coraz częściej jed-
nak na jej twarzy pojawia się smu-
tek, ponieważ młodsi od niej człon-
kowie rodziny, w tym jej syn, zna-
jomi, sąsiedzi ze wsi, odchodzą na
zawsze. Te chwile jednak mijają.
Dzieje się tak, gdy przychodzą
wnuki i wnuczki, prawnuki i pra-
wnuczki, praprawnuki i prapra-
wnuczki, które są dla niej radością
życia i spotkań z którymi bardzo
wyczekuje.

Swojej rodzinie często powtarza.
By być zdrowym i jakoś funkcjono-
wać trzeba zawsze mieć coś do robo-
ty, chętnie rozmawiać i obcować
z ludźmi. To jest to, co ją trzyma
przy tak długim życiu. Sędziwą jubi-
latką na stałe opiekuje się syn Tade-
usz z żoną Janiną.

Zwiększ swoje szanse na pracę
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Pierwszy etap modernizacji starej i budowy nowej sieci kanalizacyjnej obejmie m.in. Strzemieszyce Wielkie.
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Każda z nowych pracowni to indy-
widualne projekty przygotowane dla
poszczególnych przedszkoli. Oprócz
nowoczesnego sprzętu pracownie zo-
stały kompletnie wyremontowane
i wyposażone w nowe meble, a na
ścianach pojawiły się ciepłe kolory
i obrazki, które na pewno przypadną
do gustu przedszkolakom.

Otwarcie nie mogło się również od-
być bez części artystycznej przygoto-
wanej przez najmłodszych mieszkań-
ców naszego miasta. Gośćmi uroczy-
stego otwarcia pracowni byli przed-
stawiciele Kuratorium Oświaty w Ka-
towicach i Urzędu Miejskiego, w tym
Prezydent Miasta Zbigniew Podraza. 

W ramach wspólnego przedsię-
wzięcia stalowego giganta i dąbrow-

skiego urzędu oprócz pracowni mul-
timedialnych w Przedszkolu nr 39,
nr 29 i nr 20 powstały także pracow-
nie komputerowe w Szkole Podsta-
wowej nr 20 i Zespole Szkół nr 4.
Wszystkie pracownie multimedial-
ne, które powstały mogą jednocze-
śnie służyć do interaktywnej nauki
języków obcych. 

Warto wspomnieć, że nowe pra-
cownie multimedialne nie są jedynym
przykładem dobrej współpracy firmy
ArcelorMittal z miastem. Jednym
z jej pierwszych efektów jest sztuczne
lodowisko w centrum miasta, które
już zeszłej zimy służyło wszystkim
mieszkańcom Dąbrowy Górniczej.

Bartosz Matylewicz
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10 grudnia w Warszawie

podczas uroczystej gali

wręczono „Filary Polskiej

Gospodarki” – prestiżowe

wyróżnienia przyznawane

przez dziennik „Puls

Biznesu”. Wśród laureatów

znalazło się kilka

dąbrowskich firm. Najwyżej,

jako filar województwa

śląskiego, uplasowała się

Koksownia Przyjaźń. 

Aby zostać filarem, firmy musiały
przebrnąć przez gęste sito eliminacji.
Na początku dokładnie „prześwietla-
no” dane księgowe przedsiębiorstw.
Przyglądano się m. in. przychodom,
zyskom, terminowości regulowania
wszelkich zobowiązań. Później przy-
znawano punkty za rentowność, wy-
płacalność, poziom zadłużenia. Na
tym etapie ułożono listę 30 najlep-
szych firm z każdego regionu. Stwo-
rzeniem tego profesjonalnego rankin-
gu zajmowała się wywiadownia go-
spodarcza Dun and Bradstreet Po-

land. W finale, na najlepsze zweryfi-
kowane firmy głosowali czytelnicy
„Pulsu Biznesu”. W konkursie padło
blisko 50 tys. głosów. 

Organizatorzy podkreślają, że ich
konkurs jest wyjątkowy i chyba naj-
bardziej prestiżowych wśród tego ty-
pu rankingów tworzonych przez bran-
żowe czasopisma. 

- Rankingów firm, opartych wy-
łącznie na danych finansowych – zy-
skach czy wartości księgowej nie bra-
kuje. Filary Polskiej Gospodarki nato-
miast są zestawieniem firm silnych
ekonomicznie a jednocześnie utożsa-
miających się z regionami, w których
działają – tłumaczy Wojciech Kowal-
czuk z „Pulsu Biznesu”.

Koksownia Przyjaźń nieprzypadko-
wo zdobyła pozycję regionalnego lide-
ra bo ma się czym pochwalić. Jej
główne atuty to wysokie tempo i za-
kres realizowanych inwestycji, stabil-
ny zarząd i niezłe perspektywy.

- Od ponad dwóch lat realizujemy
program inwestycyjny. Łącznie wy-
datki do 2012 mają sięgnąć 1,8 mld. –

mówi Edward Szlęk, prezes Koksow-
ni Przyjaźń. 

W ostatnim czasie w Przyjaźni
uruchomiono m. in. nową baterię
i elektrociepłownię. Trwają prace
przy budowie kolejnej baterii, której
uruchomienie planowane jest na lato
2009r. Przedsiębiorstwo zatrudnia
prawie 2 tys. osób. W zeszłym roku
Koksownia zarobiła 160 mln. W tym
roku również będzie na dużym plu-
sie. Firma wytwarza rocznie 2,7 mln.
ton koksu co stanowi ponad 20% ca-
łej krajowej produkcji. W ciągu pię-
ciu lat poziom produkcji ma wzro-
snąć do 3,5 mln ton. Odbiorcami
koksowniczych wyrobów są polskie
huty, ale także światowa branża me-
talurgiczna. 

Oprócz Koksowni Przyjaźń, z Dą-
browy do regionalnej czołówki trafili:
Pronox Technology, P R H Bobrek,
Stalprofil i Elektrociepłownia EC No-
wa. Wszystkim laureatom serdecznie
gratulujemy. 

Przemysław Kędzior
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Nowoczesne komputery z podłączeniem do Internetu, rzutnik

multimedialny oraz kolorowa drukarka i skaner to wyposaże-

nie nowo otwartej pracowni multimedialnej w Przedszkolu nr

39 w Dąbrowie Górniczej. Otwarta 12 grudnia pracownia jest

jedną z dwóch, które powstały w dąbrowskich przedszkolach

w ramach wspólnego projektu firmy ArcelorMittal i Urzędu

Miejskiego w Dąbrowie Górniczej. 

Wyróżnienie Kancelarii Prezydenta RP za Dzień Przedsiębiorczości w Dąbrowie Górniczej
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18 grudnia otwarto kolejną pracownię w Przedszkolu nr 29.

Nagroda została wręczona podczas
Gali Przedsiębiorczości, która odbyła
się pod honorowym patronatem Le-
cha Kaczyńskiego Prezydenta Rzeczy-
pospolitej Polskiej w Pałacu Prezy-
denckim w Warszawie. Dąbrowska

Rada Biznesu przy Prezydencie Mia-
sta Dąbrowa Górnicza znalazła się
wśród 22 najaktywniejszych firm i in-
stytucji, wyłonionych z ponad 20 ty-
sięcy, które 3 kwietnia 2008 roku
wzięły udział w programie.

Ceremonię wręczenia nagród pro-
wadzili członkowie Komitetu Hono-
rowego w składzie: Ewa Junczyk-Zi-
omecka – Podsekretarz Stanu w Kan-
celarii Prezydenta RP, Zbigniew Mo-
drzewski – Prezes Zarządu Fundacji

Młodzieżowej Przedsiębiorczości oraz
Roman Rewald – Przewodniczący Ra-
dy Dyrektorów Amerykańskiej Izby
Handlowej w Polsce.

Komitet honorowy docenił szcze-
gólnie szerokie współdziałanie dą-
browskiego samorządu i przedsiębior-
ców na rzecz oświaty oraz inicjatywę
zorganizowania Dnia Przedsiębiorczo-
ści w szkołach. Sonia Wędrychowicz-
Horbatowska – Przewodnicząca Rady
Dyrektorów Fundacji Młodzieżowej
Przedsiębiorczości. W V edycji „Dnia
przedsiębiorczości” – ogólnopolskiego
programu jednodniowych praktyk,
udział wzięło 45 710 uczniów z 603
szkół oraz 20 304 instytucji i firm. 

„Dzień przedsiębiorczości” organi-
zowany jest co roku przez Fundację
Młodzieżowej Przedsiębiorczości
w Warszawie pod Honorowym Patro-
natem Prezydenta RP. W Dąbrowie

Górniczej ten szczególny dzień po raz
pierwszy był zorganizowany na taką
skalę. 3 kwietnia 2008 r. ponad 100
uczniów pod opieką pracowników
Urzędu Miejskiego oraz firm tworzą-
cych Dąbrowską Radę Biznesu uczyło
się przyszłego zawodu w praktyce.
Działania koordynował Wydział Stra-
tegii, Promocji i Komunikacji Spo-
łecznej z panią Marią Gaertner, do-
radcą metodycznym przedmiotów za-
wodowych. Na zakończenie dnia
przedsiębiorczości wszyscy uczestni-
cy spotkali się w Urzędzie Miejskim
na prezentacji Przemysława Mrozika
Dyrektora ESM Logistics z Grupy
PRONOX gdzie poznawali podstawy
przedsiębiorczości na przykładzie roz-
woju firmy od momentu założenia do
wprowadzenia jej na giełdę i między-
narodowe rynki. 

ef

28 listopada Zbigniew Podraza, prezydent Dąbrowy Górniczej odebrał wyróżnienie za
organizację Dnia Przedsiębiorczości w Dąbrowie Górniczej. Nagrodę przyznano
Dąbrowskiej Radzie Biznesu przy Prezydencie Miasta Dąbrowa Górnicza za wspólne
działania w zakresie szerzenia idei programu „Dzień Przedsiębiorczości”, jako
najaktywniejsza firma.

Prezydent Zbigniew Podraza na uroczystym spotkaniu w Kancelarii Prezydenta RP



15 grudnia pracownicy socjalni Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Dąbrowie Górniczej zaprosili do
Dziennego Domu Pomocy Społecznej Nr 1 Mikołaja z pełnym workiem prezentów dla najmłodszych milusińskich.
Jako pomocnicy Mikołaja wystąpili: prezydent Zbigniew Podraza i dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecz-
nej Agata Róg. Wszystkich połączyła wyśmienita zabawa, w której nie zabrakło niespodzianek. Uroczystość
udbyła się dzięki hojności sponsorów pozyskanych przez pracowników socjalnych. Mikołaj obiecał, że za rok zno-
wu zawita do dzieci.
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Ś
więta Bożego Narodzenia to
dni wielkiej radości, bo naro-
dził się nam Zbawiciel. Tego-

roczne święta dla Kościoła Sosno-
wieckiego są wypełnione wspomnie-
-niami. Niedawno, bo 7 października
Pan powołał do Siebie pierwszego Bi-
skupa Sosnowieckiego, Adama Śmi-
gielskiego. Szczególnie będziemy pa-
miętać o zmarłym Biskupie w Wigilię
Bożego Narodzenia, kiedy obchodził-
by na ziemi swoje imieniny. 

Zasiadając do wigilijnego stołu,
uczestnicząc w Pasterce, odwiedzając
znajomych pamiętajmy też o tym, co
nadaje sens tym całym świątecznym
dniom – o tajemnicy Wcielenia same-
go Boga! Chodzi o zrozumienie tego,
dlaczego znów w kalendarzu naszego
życia są święta Bożego Narodzenia.
Można zadbać o wszystko na święta –
i choinkę, i o prezenty pod choinkę,
a także o stół świąteczny. Można prze-
-żyć święta Bożego Narodzenia w do-
brym samopoczuciu szanującego się
katolika, a jednak nie zauważyć tego,
co najważniejsze. Można nie dojrzeć
blasku owej gwiazdy, wielkiej tajem-
nicy Boga, który wychodzi nam na
spotkanie. Boga, który ma ludzką
twarz Jezusa z Nazaretu. Boga, który
staje się dla nas Człowiekiem. 

Lubimy te Święta. Dają nam one
poczucie ciepła, bliskości rodzinnej.
Niestety jednak wielu ludzi sprowa-
dza Boże Narodzenie jedynie do sen-
tymentalnego wspominania wydarze-
nia sprzed 2000 lat: mały Jezusek,
sianko, zwierzęta w stajence... To
wszystko ma swój urok. Niemniej
jednak Narodziny Pańskie to wyda-
rzenie, który ma się stawać także tu
i teraz, tj. w ludzkim sercu, tzn.
w moim i Twoim sercu. Chodzi o to,
aby Boże Narodzenie miało odniesie-
nie do naszego życia. I tego życzę
wszystkim, a także radości, miłości,
zdrowia i dostatku, o czym najczę-
ściej mówimy w świątecznych życze-
niach.

Wszystkim Internautom życzę,
aby cieszyli się sensem wykonywanej
pracy, spełnieniem marzeń i odnajdy-
wania Boga w codzienności. Tak jak
odnaleźli Go pasterze z Betlejem
i Mędrcy ze Wschodu. Niech Nowy
Rok 2009, pomimo zapowiadanego
kryzysu, będzie czasem solidarności
i życzliwości, bo wtedy będzie nam
łatwiej znosić niedostatki. Niech Bóg
nam błogosławi.

Bp Piotr Skucha
Administrator Diecezji 

Sosnowieckiej
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Jak na jarmark przystało, będzie
można kupić rzeczy niezbędne do
udekorowania mieszkania. Do zaku-
pów będą zachęcały aniołki przecha-
dzające się na szczudłach pomiędzy
straganami, na których zostaną za-
prezentowane ozdoby, wykonane
ręcznie, głównie przez uczniów i
przedszkolaków z dąbrowskich pla-
cówek.

Zapewnie we wszystkich szybko
wstąpi duch świąteczny, dodający in-
wencji twórczej i z jego pomocą zo-
stanie przecudnie udekorowany plac
przed PKZ-etem. Zresztą nie może
być inaczej skoro w strojeniu będą
pomagali Aniołowie. Świąteczne
ubieranie nie może odbywać się w ci-
szy, tym bardziej, że będzie to już po-
ra kolęd i pastorałek. A jeśli śpiewa-

nie to tylko w rodzinnym gronie. Bio-
rąc udział w konkursie, najbliższe so-
bie osoby będą mogły wspólnie po-
ćwiczyć śpiewanie kolęd przed wigi-
lią.

Jedną z wielu atrakcji czekających
na odwiedzających kiermasz, będzie
możliwość wzięcia udziału w Choin-
kowej Loterii. Ci, którym dopisze
szczęście wrócą do domu z żywą,

pachnącą choinką lub z innymi upo-
minkami, przydatnymi w okresie bo-
żonarodzeniowym.

Ponad to na wszystkich przygotowa-
nie zostanie moc niespodzianek i atrak-
cji. Na zmarzniętych będzie czekał cie-
pły posiłek. Smakosze będą mieli oka-
zję skosztować słodkich tradycyjnych
wypieków, wykonanych przez panie
z Kół Gospodyń Wiejskich.

Natomiast wieczorem, kiedy to już
wszyscy zostaną zarażeni pozytywną,
świąteczną atmosferą, przy żywych
ognikach świeczek, lampionów, przy
iskierkach sztucznych ogni, chóralnie
odśpiewana zostanie kolęda… 

Na pewno każdy, kto tego dnia za-
wita pod dąbrowski Pałac Kultury,
przyniesie do swojego domu odrobin-
kę ciepłej, świątecznej atmosfery.
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Im bliżej świąt Bożego Narodzenia, tym intensywniej za-
czynamy odczuwać ich magiczną, niepowtarzalną moc.
Bez wątpienia w codziennym zabieganiu, łatwo zapo-
mnieć o wyjątkowości tego grudniowego czasu. Dlate-
go warto w piątek,19 grudnia, zajrzeć na plac Wolności,
przed Pałacem Kultury Zagłębia, gdzie o 14.00. roz-
pocznie się III Dąbrowski Jarmark Świąteczny. 

Świąteczny kiermasz na placu przed Pałacem Kultury Zagłębia

W ubiegłym roku dużym zainteresowanie cieszyły się stoiska ze świątecznymi ozdobami wykonanymi ze szkła i porcelany. W tym roku organizatorzy przygotowują kilka niespodzianek.
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Serdecznie zapraszamy wszystkich amatorów ślizgawki do korzystania z dą-
browskiego lodowiska. Po oficjalnym otwarciu, od 6 grudnia lodowisko jest
czynne w dni powszednie od 14.00 do 21.00, w soboty, niedziele ferie i świę-
ta od 10.00 do 21.00. Ostatnie wejście na lodowisko możliwe jest o 20.00.
Przerwa techniczna trwa godzinę od 13.00 do 14.00. Przy lodowisku czynna
jest też wypożyczalnia łyżew. Godzina korzystania z lodowiska to 2 zł dla dzie-
ci i młodzieży. Dorośli płacą 4 zł. Wypożyczenie łyżew to koszt 10 zł.

W zeszłym sezonie dąbrowskie lodowisko odwiedziło ponad 8 tys. osób. Re-
kord frekwencji padł pod koniec grudnia 2007r., gdy jednego dnia ze ślizgaw-
ki skorzystało 600 łyżwiarzy. 

Oficjalne otwarcie miejskiego lodowiska odbyło się w święto mikołajkowe.
Z tej okazji gościem specjalnym był Św. Mikołaj, który rozdawał najmłodszym
mikołajkowe niespodzianki. Spotkanie z Mikołajem odbywało się w świątecz-
nym klimacie, przy świetle kolorowych lampek.

Na otwarciu lodowiska zjawiło się ponad 300 osób, połowa z nich (ci naj-
młodsi) otrzymali paczki od św. Mikołaja. Potem każdy zainteresowany mógł
przywdziać łyżwy i pojeździć na ślizgawce. Piruety przed Pałacem Kultury Za-
głębia można będzie kręcić aż do 6 marca 2009r.

W związku z przygotowaniami imprezy sylwestrowej od 30 grudnia do
2 stycznia lodowisko będzie nieczynne. Natomiast 3 stycznia zapraszamy od
godz. 14.00
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W spotkaniu wzięli udział także
licznie zaproszeni goście. Zabawę roz-
poczęła Bożena Muszyńska prezes
TPD w Dąbrowie Górniczej. W ocze-
kiwaniu na Mikołaja głos zabrał pre-
zydent miasta Zbigniew Podraza oraz
posłanka Beata Małecka-Libera. Po-
tem rozpoczęły się występy arty-
styczne przygotowane przez uczniów
ZSS nr 6. Mikołaj pojawił się niespo-
dzianie. Wzbudzając wielki entu-
zjazm wśród najmłodszych rozdał
wszystkim paczki ufundowane przez
sponsorów i TPD. Potem na dzieci
czekało jeszcze wiele atrakcji, kąpiele
w basenach oraz gry w kręgle. Po
sportowych atrakcjach najmłodsi
podjęci zostali gorącym posiłkiem.
Mikołajkowe spotkanie w „Nemo”
zakończył deser lodowy.

Impreza została objęta patronatem
honorowym Prezydenta Miasta

i współfinansowana ze środków urzę-
du miejskiego. Imprezę i paczki mi-
kołajkowe dla najmłodszych sponso-
rowali także biura poselskie europo-
słanki Małgorzaty Handzlik, senatora
Zbigniewa Meresa, posłanki Beaty
Małeckiej Libery oraz posła Grzego-
rza Dolniaka, Stowarzyszenie Inicja-
tyw Społecznych, firma KEM oraz
HPR. 

- Dziękujemy sponsorom i kierow-
nictwu „Nemo” za pomoc i możli-
wość zorganizowania zabawy dla naj-
młodszych.- mówi Bożena Muszyń-
ska, prezes TPD. Życząc wszystkim
miłych i spokojnych świąt oraz szczę-
śliwego nowego Roku przypominamy
o organizowanych przez nas w okresie
od 31 stycznia do 7 lutego feriach zi-
mowych w Brennej. 

Szczegóły pod numerem telefonu
505 028 181.

��������� !���
Ponad 200 dzieciaków z dąbrowskich szkół, placówek
opiekuńczo wychowawczych, w tym ze szkół specjal-
nych bawiło się podczas spotkania mikołajkowego zor-
ganizowanego w „Nemo”.

Mikołaj przyniósł dzieciom świąteczne upominki i zapewnił udaną zabawę.

Ponad 150 gości, przeszło 30

stoisk stowarzyszeń i funda-

cji, debata o przyszłości

współpracy administracji pu-

blicznej z trzecim sektorem

oraz prezentacja dobrych

praktyk czyli projektów reali-

zowanych przez dąbrowskie

organizacje pozarządowe ze

środków zewnętrznych. 29 li-

stopada 2008 r., w Pałacu

Kultury Zagłębia obył się Fe-

stiwal Dąbrowskich Organi-

zacji Pozarządowych, który

w pełni zaprezentował siłę

trzeciego sektora w Dąbro-

wie Górniczej.

„Być człowiekiem to czuć kładąc
swoją cegłę, że bierze się udział w bu-
dowaniu świata” pod takim hasłem
o 9.30 rozpoczęto plenarne spotkanie
przedstawicieli dąbrowskiej pozarzą-
dówki. Na festiwalu zagościli m.in.
Zbigniew Podraza – prezydent mia-
sta, Iwona Bednarska – sekretarz mia-
sta, radni miejscy: Mariola Trzewi-
czek i Marek Cygroń, Agata Róg – dy-
rektor MOPS, przedstawiciele Urzę-
du Miejskiego w Dąbrowie Górniczej
i oczywiście członkowie dąbrowskich
NGO.

Zdaniem uczestników najcie-
kawszym punktem festiwalu była
debata prowadzona przez Piotra
Drygałę, w której wraz z Ireną Fu-
galewicz (Ogólnopolska Federacja
Organizacji Pozarządowych), Zbi-
gniewem Podrazą (prezydent Dą-
browy Górniczej), prof. Markiem
Barańskim (Uniwersytet Śląski),
Przemysławem Smyczkiem
(Urząd Marszałkowski Woj. Ślą-

skiego), Piotrem Masłowskim
(Centrum Rozwoju Inicjatyw Spo-
łecznych CRIS z Rybnika), Tade-
uszem Durczokiem – (Stowarzy-
szenie Współpracy Regionalnej
z Chorzowa), Krzysztofem Hołyń-
skim (Stowarzyszenie Wspierania
Organizacji Pozarządowych MOST
z Katowic), próbowano odpowie-
dzieć na pytanie: „Współpraca
między sektorami, kluczem do

rozwoju wspólnoty lokalnej?”. Or-
ganizatorzy oraz uczestniczy ocenili
imprezę bardzo pozytywnie i mają
już pomysły na następną. Według
przedstawicieli DFOP oraz pracow-
ników Biura Organizacji Pozarządo-
wych, udało się w praktyce spraw-
dzić potrzebę tego typu wydarzeń.
Następny Festiwal już w przyszłym
roku, na większą skalę i z większym
zasięgiem.
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Ponad 150 osób obejrzało stoiska przygotowane przez organizacje
pozarządowe.
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Kieruje Pan Biurem Funduszy
i Projektów Unijnych w Dąbrowie
Górniczej, jak w Pana ocenie wyglą-
da wykorzystanie środków unijnych
w naszym mieście.

Trudno mi to ocenić, bo konkursy
właściwie dopiero ruszyły. Od wrze-
śnia ubiegłego roku, a więc od kiedy
odpowiadam za pozyskiwanie fundu-
szy unijnych w Dąbrowie Górniczej
nie traciliśmy czasu. Opracowywali-
śmy koncepcje, projekty budowlane,
studia wykonalności dla przygotowy-
wanych wniosków.

Dlaczego dopiero teraz będziemy
składać większość wniosków?

Opóźnienie nie leży po stronie sa-
morządu, a raczej związane jest
z przedłużającymi się procedurami po
stronie instytucji zarządzających po-
szczególnymi programami. 

Jeżeli chodzi o nas to postęp jest
olbrzymi. Jesteśmy dobrze przygoto-
wani do aplikowania o środki pomo-
cowe.

Jednak w rankingach Dabrowa
nie wypada najlepiej, z czego to wy-
nika?

Jest to zaszłość z poprzedniego
okresu. W poprzednim okresie pro-
gramowania 2004-2006 Dąbrowa
Górnicza była mało aktywna. Obec-
nie ta sytuacja się zmieniła. Będziemy
mogli to niedługo udowodnić, wiele
konkursów którymi jesteśmy zainte-
resowani jest lub będzie dopiero uru-
chamianych.

W ostatnim czasie złożyliśmy kilka
wniosków o dofinansowanie ze środ-
ków unijnych. Wśród nich są przebu-
dowa obiektów sportowych przy Ze-
spole Szkół Sportowych w Dąbrowie
Górniczej ul. Chopina 34', pierwszy
etap przebudowy zabytkowego Pała-
cu Kultury Zagłębia obejmujący prze-
budowę podjazdów, przybudówek
i tarasów przy elewacjach bocznych.
Kolejnym zgłoszonym wnioskiem,
który czeka na dofinansowanie jest
projekt dotyczący promocji potencja-
łu gospodarczego miasta. Dokumenty

przeszły już pierwszą ocenę pozytyw-
nie, zatem czekamy na ostateczne
rozstrzygnięcia.

Kiedy wobec tego poznamy efekty
tych starań?

W przypadku wymienionych wnio-
sków ostateczne decyzje zapadną
w styczniu 2009 roku, a w przypadku
projektu uporządkowanie gospodarki
wodno- ściekowej zgodnie z harmo-
nogramem w maju. Ten ostatni, naj-
bardziej rozbudowany ze zgłaszanych
przez nas projektów, obejmujący
swym zakresem prawie całą Dąbrowę
opiewa na kwotę ponad 600 mln zło-
tych. Jego realizacja rozpocznie się
w 2009 roku, a zgodnie z planami po-
winna zostać ukończona w 2014 ro-
ku. Wniosek został solidnie przygoto-
wany, liczymy na poważne wsparcie
finansowe z Unii. Jak powiedziałem
w maju powinniśmy znać listę projek-
tów zakwalifikowanych do realizacji. 

17 grudnia złożyliśmy wniosek
w ramach SPO (Sektorowego Progra-
mu Operacyjnego) Transport. W tym
przypadku korzystamy z faktu, że zo-
stały wolne środki w ramach realizo-
wanych programów 2004-2006 i wy-
stąpiliśmy o współfinansowanie zada-
nia pn. budowa ekranu akustycznego
na ul. Staszica, które zostało już za-
kończone. Trzymamy rękę na pulsie.
Uważnie śledzimy każdą pojawiającą
się informację o konkursach. Kolejne
ogłaszane będą w połowie przyszłego
roku, jesteśmy do tego przygotowani.

W ubiegłym roku informowaliśmy
naszych czytelników o przyznanych
Dąbrowie dotacjach w wysokości ok.
30 mln złotych na realizację zadań
uznanych za ważne dla rozwoju sub-
regionu, tj. infrastruktury informa-
tycznej, aktywnych form turystyki
i rekreacji oraz gospodarki odpadami.

Tak, jest to przyznane poza kon-
kursem dofinansowanie w ramach
Regionalnego Programu Operacyjne-
go Województwa Śląskiego na lata
2007-2013 na realizację zadań szcze-
gólnie istotnych dla rozwoju subre-

gionu i przyczyniających się do po-
prawy życia jego mieszkańców. Po-
rozumienie w tej sprawie podpisał
podczas spotkania prezydentów,
burmistrzów i starostów Aglomeracji
Górnośląskiej pan Zbigniew Podra-
za, prezydent miasta. W ramach
przyznanych pieniędzy realizować
będziemy projekty związane z budo-
wą szerokopasmowej sieci, miejskim

systemem informacji przestrzennej,
rozwojem społeczeństwa informa-
cyjnego w Zagłębiu Dąbrowskim
oraz uporządkowanie gospodarki od-
padami. Realizacja pierwszego z pro-
jektów ma na celu wyrównanie dys-
proporcji w zakresie dostępu i wyko-
rzystania Internetu pomiędzy regio-
nami w Polsce i w Unii Europejskiej
oraz w układzie wewnątrz regional-
nym, pozwoli także m.in. na lepsze
przygotowanie administracji publicz-
nej do odgrywania ważnej roli w roz-
budowie regionalnej i lokalnej infra-
struktury społeczeństwa informacyj-
nego. Z kolei drugi projekt ułatwi in-
tegrację danych przestrzennych gro-
madzonych w urzędzie i umożliwi
tworzenie informacji na stanowi-
skach pracowników wszystkich wy-

działów urzędu. Zakres informacji
obejmie m.in. ewidencję gruntów,
budynków, użytków, ulic wraz z na-
zwami, infrastruktury technicznej,
hydrografii, planów zagospodarowa-
nia przestrzennego. Powstanie wir-
tualny plan miasta. Projekt związany
z rozwojem społeczeństwa informa-
cyjnego zakłada połączenie siecią lo-
kalną instytucji gminnych i ważnych

jednostek użyteczności publicznej,
rozbudowę monitoringu wizyjnego
miasta, stworzenie monitoringu i za-
rządzania siecią wodno-kanalizacy-
jną. 

Głównym celem kolejnego projek-
tu związanego z rozwojem selektyw-
nej zbiórki odpadów jest ograniczenie
ilości odpadów deponowanych na
składowiskach, a tym samym przy-
wrócenie wartości środowiskowych
zdegradowanym przestrzeniom. W ra-
mach projektu prowadzona będzie in-
tensywna edukacja ekologiczna. 

Dofinansowanie uzyskał również
projekt związany z rozwojem infra-
struktury aktywnych form turystyki
i rekreacji – Centrum Sportów Let-
nich i Wodnych POGORIA. 

Proponowane przedsięwzięcie
zmierza do kompleksowej przebudo-
wy i rozbudowy ośrodka, a także
nadania mu wymiaru regionalnego,
poprzez stworzenie systemu ścieżek
rowerowych o łącznej długości ok. 40
km, prowadzących do Pogorii z tere-
nów Dąbrowy Górniczej i miast są-
siednich – Będzina oraz Siewierza
i Sławkowa. W ten sposób Dąbrowa
zostanie połączona z Jurą Krakowsko-
-Częstochowską. Ścieżki zostaną
oznakowane, zbudowane będą tablice
informacyjne, powstaną mapy ścieżek
oraz punkty biwakowe i widokowe na
trasach. W ramach inwestycji nad Po-
gorią III powstanie m.in. molo, pro-
menada, przystań żeglarska oraz infra-
struktura sportowa na Ośrodku Spor-
tów Letnich w Parku Zielona.

Te zadania są już realizowane.
Proszę jeszcze powiedzieć jakiego
typu projekty są obecnie opracowy-
wane, mówiło się o konieczności
przystąpienia do II etapu prac przy
Eurocampingu?

Faktycznie, pracujemy właśnie nad
dokumentacją dla II etapu Eurocam-
pingu, nie jest to jednak jedyny przy-
gotowywany projekt. Mogę wymienić
kilka z nich. Są to budowa specjalne-
go ośrodka szkolno-wychowawczego
z kompleksem sportowym dla dzieci i
młodzieży niepełnosprawnej, rozbu-
dowa stadionu miejskiego Damel,
drugi etap przebudowy zabytkowego
Pałacu Kultury Zagłębia, utworzenie
mapy akustycznej, rozbudowa boisk
sportowych na terenie gminy. Inne
dotyczą remontów i modernizacji cią-
gów drogowych. Uzupełniamy wła-
śnie złożony wniosek o dofinansowa-
nie potężnego projektu w ramach
Programu Operacyjnego Infrastruk-
tura i Środowisko na modernizację
drogi nr 94. O szczegółach będziemy
mogli mówić nieco później. Jako gmi-
na aktywnie uczestniczymy także
w przygotowaniu projektów mięk-
kich, m.in. w ramach programu Inter-
reg IV C dot. gospodarki odpadami.

Dziękuję za rozmowę.

Rozmowa z Arturem Komorem, kierownikiem Biura Funduszy i Projektów Unijnych w Dąbrowie Górniczej.
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9 grudnia w Domu Kultury

w Ząbkowicach odbyło się

ostatnie moje spotkanie

z mieszkańcami naszego mia-

sta pod hasłem Miasto bez

tajemnic czyli Dąbrowa Gór-

nicza w pytaniach i odpowie-

dziach. Tym samym zakoń-

czył się cały cykl spotkań,

który obejmował poza Ząbko-

wicami spotkania w Strzemie-

szycach, Mydlicach, Centrum

oraz Gołonogu.

Cieszę się i jestem bardzo mile za-
skoczony frekwencją i zainteresowa-
niem spotkaniami ze strony miesz-

kańców. Cieszy również fakt, że mia-
łem okazję wysłuchać Państwa uwag
i spostrzeżeń oraz szczerych opinii
o tym, co dzieje się w Dąbrowie. 

Obejmując funkcję prezydenta
chciałem wytyczyć kierunki rozwoju
miasta i najważniejsze priorytety, ja-
kie przed nim stoją. Kiedy po raz
pierwszy w grudniu 2006 usiadłem za
biurkiem prezydenta miasta wiedzia-
łem, że jest to bardzo trudne zadanie,
ale znam siebie i wiedziałem, że nale-
ży to zrobić i potrzebna do tego jest
szeroka publiczna dyskusja. 

Przez 2 lata mojej pracy rozwiązuję
problemy Dąbrowy Górniczej. Jako
gospodarz miasta oprócz informacji
o realizacji poszczególnych zadań czy

projektów pochodzących z raportów
urzędników lub własnych spostrzeżeń
zależy mi na opinii mieszkańców mia-
sta. 2 lata kadencji to dobry czas dla
podsumowań i spostrzeżeń. Czas, kie-
dy można korygować plany i wizje we
współpracy z mieszkańcami.

Wiele problemów Dąbrowy Górni-
czej to problemy, które narastały nie
w ostatnich kilku latach lecz przez kil-
ka dziesięcioleci i niestety nie da się
ich wszystkich rozwiązać w ciągu lat
dwóch czy czterech. Mam świado-
mość tego, że wiele spraw, które zo-
stały przez Państwa poruszone są spra-
wami bardzo ważnymi i będę starał się
je systematycznie rozwiązywać, ale
wiele z nich wymaga również czasu. 

Z wszystkich pięć spotkań było
pełne emocji, wyciągnąłem z nich
wiele wniosków i to daje mi motywa-
cję i energię do dalszej pracy. Budują-
ca jest Wasza aktywność, a co za tym
idzie fakt, że aż tylu osobom zależy na
losach Dąbrowy Górniczej. 

Dąbrowa ma już swoją diagnozę, któ-
rą jest Strategia Rozwoju do 2020 roku,
Lokalny Plan Rewitalizacji oraz Stu-
dium Uwarunkowań i Zagospodarowa-
nia Przestrzennego Miasta. Jest to nasza
wspólnie wyznaczona droga, która do-
prowadzi nas do celu, jakim jest dobrze
funkcjonujące miasto, w którym do-
brze się mieszka, pracuje i odpoczywa. 

Zbigniew Podraza
prezydent Dąbrowy Górniczej

Dąbrowa Górnicza w pytaniach i odpowiedziach – podsumowanie

�������-�����������

Trudno uwierzyć, ale PKZ nie był remontowany od ponad pół wieku. Teraz
jest szansa, że odzyska dawny blask, m.in. za sprawą unijnych środków

Na zaproszenie Zagłębiowskiej
Izby Gospodarczej gościł w Dąbro-
wie Górniczej marszałek wojewódz-
twa śląskiego Bogusław Śmigielski.
W spotkaniu uczestniczył także pre-
zydent miasta Zbigniew Podraza oraz
radny Sejmiku Województwa Ślą-
skiego Krzysztof Stachowicz, współ-
organizator debaty. W Audytorium
Maximum Wyższej Szkoły Biznesu
dyskutowano głównie o środkach
unijnych – sposobie podziału, wielko-
ści oraz możliwości pozyskania na
wybrane cele. Marszałek Śmigielski
wyjaśniał w jaki sposób wydatkowane
pieniądze unijne przyczyniają się do
zintegrowanego rozwoju wojewódz-
twa. Ostatnie minuty spotkania zdo-
minowały pytania dotyczące organi-
zacji Euro 2012 na Stadionie Śląskim.

����������
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Życzenia radosnych Świąt Bożego
Narodzenia, odpoczynku w rodzinnym
gronie oraz pasma sukcesów i spełnienia
marzeń w nadchodzącym Nowym Roku 

składa Zbigniew Meres 
Senator RP.

� � � �
„ Cicha noc, Święta noc!
Pokój niesie ludziom wszem...”
Niechaj słowa tej najsłynniejszej kolędy
świata towarzyszą 
nam w tym szczególnym czasie, jakim
jest okres Świąt Bożego Narodzenia.
Z okazji Świąt oraz Nowego Roku,
proszę przyjąć najlepsze życzenia.

Zarząd Powiatowy
Polskiego Stronnictwa Ludowego

w Dąbrowie Górniczej

� � � �
Niech radość i pokój zagoszczą
w Waszych domach w Święta Bożego
Narodzenia a nastrój świąt niech
towarzyszy wszystkim przez cały Nowy
Rok 2009. Życzymy wszystkim, aby był
to rok szczęśliwy w osobiste doznania,
spełnił zamierzenia oraz by przyniósł
wiele satysfakcji z własnych dokonań.

Klub radnych Samorządowej 
Inicjatywy Obywatelskiej

- Zbigniew Wróblewski
- Halina Koziak

- Mariusz Kalaga
- Alicja Krypciak

� � � �
Jest taki wieczór i tylko raz w roku
Co cieszy serce dobroci dostatkiem
W nim świeczki białe zapalasz o zmroku
By się podzielić święconym opłatkiem
I życząc swoim najbliższym wszystkiego
Co radość z ulgą przynosi w ich troskach,
I życzysz zdrowia i szczęścia do tego,
By zawsze łaska darzyła im Boska
Kiedy pierwsza gwiazda zabłyśnie na niebie 
A kolęda zabrzmi przy wigilijnym stole
Łamiąc się opłatkiem
Składamy świąteczne życzenia
Samych radosnych chwil
W gronie rodziny i przyjaciół.
Oby Nowy 2009 Rok
Obfitował w szczęście i życzliwość,
A każdy jego dzień mijał bez zmartwień.

Życzą; Radni Bloku Przyjaciół 
Dąbrowy Górniczej

Trzewiczek Mariola, Harańczyk Ryszard, 
Łukasik Zbigniew, Majewski Robert,

Tamborek Krzysztof, 
Wiekiera Wiesław, 

Wożniczka Kazimierz

Zdrowych, Radosnych i Rodzinnych
Świąt Bożego Narodzenia oraz
wszystkiego, co najlepsze w Nowym
Roku mieszkańcom Dąbrowy Górniczej
oraz Czytelnikom Przeglądu
Dąbrowskiego życzy

Wojciech Saługa
Poseł na Sejm RP

� � � �
Pogody ducha i świątecznej radości
Bożego Narodzenia oraz samego dobra
w Nowym Roku życzy mieszkańcom
Dąbrowy Górniczej 

Ewa Malik
Poseł na Sejm RP 

� � � �
Życzę, aby Święta Bożego Narodzenia
i Wigilijny wieczór upłynęły Wam
w szczęściu i radości, przy staropolskich
kolędach oraz zapachu świeżej,
świerkowej gałązki. Życzę, aby pod
tegoroczną choinką – oprócz prezentów
– znaleźli Państwo spokój, miłość
i dostatek... A każdy dzień Nowego
2009 Roku niech Wam mija w radości,
bez większych trosk i zawsze … pod
znakiem złotej podkowy!

Genowefa GRABOWSKA 
Poseł do Parlamentu Europejskiego 

� � � �
Niech radość i pokój zagoszczą
w Waszych domach w Święta Bożego
Narodzenia a nastrój Świąt niech
towarzyszy wszystkim przez cały Nowy
Rok 2009. Życzymy wszystkim, aby był
to rok szczęśliwy w osobiste doznania,
spełnił zamierzenia oraz by przyniósł
wiele satysfakcji z własnych dokonań.

Klub Radnych Samorządowej 
Inicjatywy Obywatelskiej

Zbigniew Wróblewski, 
Halina Koziak, Mariusz Kalaga, 

Alicja Krypciak

� � � �
Szamowni Mieszkańcy
Radosnych i spokojnych Świąt Bożego
Narodzenia oraz Szczęśliwego Nowego
Roku spełniającego Pańśtwa nadzieje
i marzenia życzą radni

Tomasz Pasek
Bogusława Ciaś

Grzegorz Jaszczura
Tomasz Skóra
Edward Bober

Jerzy Talkowski
Jan Wroniszewski

Z okazji Świąt Bożego Narodzenia
życzymy Państwu ciepła, życzliwości
oraz samych radosnych chwil,
a w nadchodzącym Nowym Roku 2009
spokoju, radości oraz wiary w lepsze
jutro

W imieniu Stowarzyszenia 
„Nasza Dąbrowa”

prezes zarządu Waldemar Swoboda
wiceprezes zarządu Artur Weber

� � � �
Odrobiny ciepła i ludzkiej życzliwości,
odrobiny światła w mroku dzięki
szczeremu uśmiechowi, radości
w smutku dzięki ludzkiej miłości
i nadziei na lepsze jutro w chwilach
niepokoju dla mieszkańców Dąbrowy
Górniczej w imieniu Polskiej Lewicy
życzą

Marek Dul 
i Stanisław Góra

� � �
Zdrowych i pogodnych, pełnych wiary,
nadziei i miłości, Świąt Bożego
Narodzenia oraz Szczęśliwego Nowego
2009 Roku 
życzy w imieniu Miejskiego 
Zarządu Budynków Mieszkalnych 
w Dąbrowie Górniczej

Kamila Szczerek
zastępca dyrektora 

ds. wspólnot mieszkaniowych,
Marek Sękiewicz, dyrektor

� � � �
Z okazji Świąt Bożego Narodzenia
Składam najserdeczniejsze życzenia
Wielu radosnych chwil pełnych uśmiechu
i życzliwości,
Niosących odpoczynek i magię
rodzinnego ciepła,
A także spełnienia marzeń
W nadchodzących Nowym Roku

Beata Małecka-Libera
Poseł na Sejm RP

� � � �
Z okazji Świąt Bożego Narodzenia
i Nowego Roku mam przyjemność
złożyć dla mieszkańców Dąbrowy
Górniczej w imieniu Stowarzyszenia
Pomocy „EURYS” i własnym
najserdeczniejsze życzenia zdrowia,
wszelkiej pomyślności w życiu
osobistym oraz sukcesów w pracy
zawodowej

prezes stowarzyszenia 
Waldemar Kozioł
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Pary z Dąbrowy Górniczej
otrzymały medale za
długotrwałe pożycie
małżeńskie. Wyróżnienia
przyznał małżonkom
prezydent RP Lech
Kaczyński. Gratulacje
jubileuszowym parom
złożył wiceprezydent
Dąbrowy Górniczej
Henryk Zaguła. Do
jubileuszowych
serdeczności dołącza się
także redakcja „Przeglądu
Dąbrowskiego”.
Wyróżnionym parom
składamy gorące
życzenia zdrowia, radości
i spełnienia wszystkich
marzeń. Obok
zamieszczamy
pamiątkowe zdjęcia
z uroczystości wręczenia
wyróżnień. Te
niecodzienne spotkania
odbyły się w Pałacu
Kultury Zagłębia.

Choć 50 lat 
małżeństwa
już za nami,
to nieszkodzi!
My jesteśmy wciąż 
ci sami!

To nic, że nie
pójdziemy
już w góry 
z plecakiem,
nie będziemy spać 
w namiocie ni pływać
kajakiem

My się nie poddamy!
krzepko się trzymamy
i na 60-lecie
znowu się spotkamy.

(wiersz Marii Zegarek 

z Dąbrowy Górniczej)

Wyróżnienia

dla małżonków

od prezydenta

RP Lecha

Kaczyńskiego

Maria Leon Jurczyk, 2. Anna Jerzy Kulbak, Genowefa Tadeusz Grudniak, Helena Marian Findzińscy, Krystyna Stanisław Budniewscy, Elżbieta Władysław
Stradowscy, Janina Nowak, Zofia Kazimierz Mikos, Irmina Leszek Musiał, Stefania Marian Spychała, Maria Ryszard Kaczmarzyk, Marianna Edward
Chrząszcz, Helena Stefan Wyrodek, Danuta Kazimierz Nowak, Helena Maksymilian Bielaszka, Stanisław Władysława Smyrak, Leokadia Marian Łęgowik,
Stanisława Leszek Ciesielscy , Alina Stanisław Kyzioł, Alicja Jan Górniak, Janina Marian Ciemierz, Pelagia Zdzisław Kaczmarzyk, Czesława Eugeniusz
Krzykawscy, Maria Jan Flak, Krystyna Jerzy Niedbalscy, , Czesława Franciszek Ślęzak, Helena Józef Kozioł, Wanda Gustaw Malinowscy, Regina Henryk
Gajek, Władysława Józef Pietrzyk, Janina Alfred Juszczyk, Maria Henryk Strąk, Feliksa Krzysztof Pogoń, Marianna Marian Szulińscy, Janina Stanisław
Szastak, Irena Henryk Pająk, Maria Zbigniew Trzcionka, Barbara Henryk Wilkus, Wiesława Henryk Karos, Zofia Henryk Sucheccy, Otolia Marian
Pęczkowscy, Honorata Kazimierz Sitko,Kazimiera Ryszard Cębrzyńscy, Halina Stanisław Podsiadło, Helena Tadeusz Jachimowscy, Izabela Tadeusz
Zych, Józefa Władysław Kozioł, Zenona Jan Dratwińscy, Marianna Julian Kaczmarczyk.

Zakład Fotograficzny 
Bartosz Wrona, 

ul. 3 Maja 19, 41-300
Dąbrowa Górnicza
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Przed startem sezonu MKS był ty-
powany jako zespół, który będzie
walczył o utrzymanie w I lidze. Tym-
czasem po pierwszej rundzie jest na
4 miejscu. Trener Wojciech Wieczo-
rek podkreśla jednak, że dobra,
czwarta pozycja może być nieco my-
ląca. 

- Zespół z 8 miejsca przegrał rap-
tem jedno spotkanie więcej od nas
a 11 drużyna ma na koncie tylko
2 dwie porażki więcej. Tak więc dwie
przegrane mogą diametralnie zmienić
układ tabeli. Dlatego koncentrujemy
się na każdym kolejnym meczu – tłu-
maczy Wieczorek.

Trener mówi, że na półmetku roz-
grywek drużyna czuje pewien niedo-
syt i kilka spotkań mogło potoczyć się
dla dąbrowian zdecydowanie korzyst-
niej.

- Oprócz cennych zwycięstw zda-
rzały się wpadki, zawodziliśmy też
skutecznością. Spokojnie mogliśmy
wygrać z AZS-em Kalisz, pechową
przegraną zakończyły się mecze
w Krośnie czy Łodzi a nasz występ
w Stalowej Woli to zupełny blamaż –
wylicza szkoleniowiec. 

Zdaniem trenera, MKS jako benia-
minek na początku rozgrywek przez
niektórych był traktowany z taryfą
ulgową i nie wszyscy w spotkaniach
z pierwszoligowymi nowicjuszami da-
wali z siebie sto procent możliwości.
Teraz jednak wyraźnie widać, że liga
jest bardzo wyrównana i w drugiej
części zmagań wszystkie ekipy w każ-
dym meczu muszą dać z siebie
wszystko. 

Po dotychczasowych spotkaniach
celem wyznaczonym przez trenera na
koniec rundy zasadniczej jest miejsce
dające prawo gry w play off. Osią-
gnięcie tego zamierzenia nie będzie
łatwe, niemniej trener uważa, że jest
jak najbardziej w zasięgu jego pod-
opiecznych.

– Na tym szczeblu nie ma słabych
zawodników, wielu ma przeszłość
w ekstraklasie. My dopiero zdobywa-
my doświadczenie. I liga jest bardzo
wyrównana. W II lidze w każdej gru-
pie były 4 dobre zespoły, reszta wy-
raźnie odbiegała poziomem. W I lidze
jest też zdecydowanie wyższa kultura
i organizacja gry, lepsze wyszkolenie.
Tym niemniej czołowe zespoły z II li-

gi mogą śmiało odnaleźć się w tym
gronie. Jako taki przykład można wy-
mienić MKS – ocenia trener Wieczo-
rek. 

Według Wojciecha Wieczorka kil-
ka kluczowych elementów zadecydu-
je o powodzeniu drużyny w dalszych
meczach. 

- Nie możemy pozwolić sobie na
chwile rozkojarzenia. Każdy mecz

musi cechować 40 minut pełnej kon-
centracji. Nasz atut to mocna obrona,
w dotychczasowych pojedynkach nie
straciliśmy wielu punktów. Nad resz-
tą trzeba intensywnie pracować, po-
prawić atak, polepszyć zgranie. Bar-
dzo ważne jest też pozbycie się obcią-
żenia psychicznego. Należy grać od-
ważnie, sprzedać to co potrafimy –
wylicza Wieczorek. 

Tuż przed początkiem rundy re-
wanżowej MKS zna możliwości ry-
wali, swoje mocne strony i słabe
punkty. Zdaniem szkoleniowca wy-
trwałe treningi i konsekwentna gra
ma doprowadzić zespół do fazy play
off. Do połowy marca dowiemy się
czy cel zostanie osiągnięty. 

Przemysław Kędzior
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Pierwsza runda rozgrywek koszykarskiego zaplecza
ekstraklasy za nami. Dąbrowski MKS przed spotkaniami
rewanżowymi zajmuje wysoką, czwartą lokatę. Do koń-
ca sezonu zasadniczego pozostało jednak piętnaście
spotkań i aby utrzymać dobrą pozycję, zespół czeka
jeszcze dużo pracy. 

Ostra walka pod koszem. Tego nigdy nie brakuje na meczach MKS-u.

Rozbudzony apetyt na suk-

ces, awans w zasięgu ręki

a w efekcie trzeba było się

obejść smakiem. Tak najkró-

cej można podsumować

udział Polek w turnieju kwali-

fikacyjnym do mistrzostw

świata w piłce ręcznej, który

między 25 a 30 listopada zo-

stał rozegrany w dąbrowskiej

hali „Centrum”.

W turniejowe szranki stanęły też
reprezentacje Islandii, Łotwy, Słowa-
cji i Szwajcarii. Stawką zmagań było
prawo gry w fazie play off, której
zwycięzca zyskiwał awans do mi-
strzostw świata. 

Przed rozpoczęciem gier kwalifika-
cyjnych, jako pretendentki do pierw-
szego miejsca najczęściej wymieniane
były gospodynie. Start rozgrywek nie
zwiastował niczego złego. Polska
w swoim pierwszym turniejowym
spotkaniu rozgromiła Łotwę 48:14.
Kolejnym przeciwnikiem była Słowa-
cja, typowana jako jedyna ekipa, któ-
ra może zagrozić „biało czerwonym”
w marszu na mundial. W trakcie me-
czu szybko okazało się, że oceny po-
tencjału Słowaczek są trafne i nieste-
ty dla Polski, gra południowych sąsia-
dek okazała się przeszkodą nie do
przejścia. Polska przegrała 21:27 i od
tego momentu szanse na awans naszej

reprezentacji były już tylko teore-
tyczne. 

Gospodynie ocalić mogła tylko po-
rażka w jakimś spotkaniu szczypiorni-
stek ze Słowacji. Tak się niestety nie
stało. Słowaczkom nie powinęła się
noga, żadna z drużyn nie była w stanie
im zagrozić i odwrócić na korzyść Po-
lek losów turnieju. 

Zespołem, który mógł nawiązać
w miarę równorzędną walkę ze Sło-
wacją i w efekcie wyjść zwycięsko
z tej konfrontacji była Islandia. Zmo-
tywowane Słowaczki nie dały jednak
nikomu szans na pozbawienie pozycji
lidera. Tymczasem Islandki napsuły

sporo krwi biało czerwonym. Nim
jednak doszło do tego spotkania, Pol-
ska zmierzyła się ze Szwajcarią. Ten
mecz nie przysporzył zbyt wiele emo-
cji i zakończył się „planową” wygraną
Polek 34:26. 

Po tym przyszedł czas na pojedy-
nek z Islandią. Wówczas Słowacja
miała już na koncie komplet zwy-
cięstw, wobec tego stawką ostatniego
pojedynku Polek był tylko prestiż.
Niespodziewanie trudny i dramatycz-
ny mecz Polki wygrały różnicą jednej
bramki (33:32) zdobytej na kilkana-
ście sekund przed syreną oznajmiają-
cą koniec spotkania. Był to ostatni
akord turnieju, po którym Polki mu-
siały przełknąć gorycz porażki zajmu-
jąc w gruncie rzeczy niewiele znaczą-
ce drugie miejsce. 

Sportowo dla naszej kadry turniej
okazał się porażką. Jednak jako
sprawdzian dla miasta i test możli-
wości organizowania w nim znaczą-
cych imprez sportowych został zali-
czony celująco. Impreza pokazała, że
Dąbrowa potrafi spożytkować swój
potencjał pozwalający gościć mię-
dzynarodowe wydarzenie, zaprezen-
tować kibicom sport ze światowej
półki i ściągnąć na siebie uwagę naj-
ważniejszych, nie tylko sportowych,
mediów.

Przemysław Kędzior
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W sprawdzianach poprzedzają-
cych start ekstraklasy MKS spisywał
się bardzo dobrze. Warto przypo-
mnieć, że podczas turnieju w Bia-
łymstoku dąbrowianki pokonały mi-
strzynie Polski, Muszyniankę. Spo-
tkanie pokazało, że nawet najlepsi są
do ogrania. W czasie walki o ligowe
punkty nie było niestety już tak ró-
żowo. Dąbrowianki przegrały mecze
m. in. z BKS-em Bielsko i Muszy-
nianką czyli drużynami z pierwszego
i drugiego miejsca. Uległy też Cen-

trostalowi Bydgoszcz, który wyrasta
na niespodziankę ligi i goni liderki
oraz Farmutilowi Piła, który także
mierzy w najwyższe lokaty. 

Dotychczasowy bilans występów
MKS jest na pewno ciekawym ma-
teriałem do analiz dla szkoleniow-
ców i zawodniczek. Miejmy nadzie-
ję, że wyciągnięte wnioski, umiejęt-
ności i wola walki, podczas pojedyn-
ków rewanżowych poprowadzą dą-
browską drużynę w górę tabeli. 

pk 

Na początku sezonu Plus Ligi Kobiet MKS wskazywany był jak

drużyna, która może pokrzyżować szyki najbardziej utytułowa-

nym ekipom. Teraz, na półmetku rozgrywek dąbrowskie siatkar-

ki są na piątym miejscu, z widocznym dystansem do czołówki.
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ROZGRYWKI LIGOWE

Plus Liga Kobiet

• MKS – Centrostal Bydgoszcz

10.01.2009 r.

Miejsce: Hala Widowiskowo- Sportowa

„Centrum”

Bilety: ulgowy 5 zł, normalny 10 zł

• MKS – AZS Białystok

24.01.2009 r.

Miejsce: Hala Widowiskowo- Sportowa

„Centrum”

Bilety: ulgowy 5 zł, normalny 10 zł

Godziny spotkań, ze względu na
ewentualną transmisję telewizyjną,
zostaną ustalone na początku
stycznia.

I Liga Koszykówki

Mężczyzn

• MKS - Siarka Tarnobrzeg

Godz. 18.00

3.01.2009 r.

Miejsce: Hala Widowiskowo- Sportowa

„Centrum”

Bilety: ulgowy 3 zł, normalny 6 zł

• MKS - ŁKS Łódź

Godz. 18.00

14.01.2009 r.

Miejsce: Hala Widowiskowo- Sportowa

„Centrum”

Bilety: ulgowy 3 zł, normalny 6 zł

• MKS - Sudety Jelenia Góra

Godz. 17.00

25.01.2009 r.

Miejsce: Hala Widowiskowo- Sportowa

„Centrum”

Bilety: ulgowy 3 zł, normalny 6 zł

KULTURA

BIBLIOTEKA
Plan pracy kulturalno-oświatowej
w Miejskiej Bibliotece Publicznej
w styczniu 2008 r.

• AKADEMIA FILOZOFICZNA
7.01 godz. 17.00
Biblioteka Główna MBP ul. T. Kościuszki
25 tel. (0 32) 639 03 01
drugie spotkanie w ramach programu
edukacyjnego przybliżającego myśl filo-
zoficzną. 

• POGOTOWIE DLA RODZICÓW, czyli co

robić z dzieckiem, kiedy nie „działa”

jak należy 

8.01 godz. 17.00
Galeria Klubowa Biblioteki Głównej MBP
ul. T. Kościuszki 25 tel. (032) 639 03 01
cykliczne spotkanie z psychologiem dzie-
cięcym: Katarzyną Ruszczyk dla rodzi-
ców zainteresowanych kształtowaniem
pozytywnych więzi z własnymi dziećmi.
Spotkania mają charakter otwarty i bez-
płatny.

• DYSKUSYJNY KLUB KSIĄŻKI
14.01 godz.16.30
Galeria Klubowa Biblioteki Głównej MBP
ul. T. Kościuszki 25 tel. (0 32) 639 03 01
kolejne spotkanie w ramach ogólnopol-
skiego projektu

• KONCERT NOWOROCZNY
21.01 godz. 17.00
sala audiowizualna Biblioteki Głównej MBP
ul. T. Kościuszki 25 tel. (0 32) 639 03 01
współorganizator Zespół Szkół Muzycz-
nych im. Michała Spisaka w DG

• KOLEKCJA SZTUKI DZIECKA
12.01 – 31.01
Galeria Klubowa Biblioteki Głównej MBP
ul. T. Kościuszki 25 tel. (0 32) 639 03 01
współorganizator Pałac Młodzieży w Ka-
towicach wystawa prac plastycznych
dzieci

• KOMPUTER DLA MŁODYCH DUCHEM 

pn. godz. 12.00, wt. godz. 16.00, 
śr. godz. 8.30; 
Czytelnia Multimedialna Biblioteka Głów-
na MBP ul. T. Kościuszki 25; 
zajęcia dla seniorów z zakresu praktycz-
nego posługiwania się komputerem i In-
ternetem (zajęcia dla początkujących).
Spotkania odbywają się w 3 grupach-
każda raz w tygodniu.

• WARTSZTATY KALIGRAFICZNE
każdy piątek godz. 17.00
Salonik Retro Biblioteka Główna ul. T.
Kościuszki 25 tel. (032) 262 45 28

MUZEUM MIEJSKIE 

„SZTYGARKA”

zaprasza do zwiedzenia wystaw stałych

i czasowych. 

Muzeum Miejskie „Sztygarka”

ul. Legionów Polskich 69

tel. (0 32) 262 36 95

Więcej informacji na stronie: 

www.muzeum-dabrowa.pl
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Organizatorzy imprezy informują, że wokół Pałacu Kultury Zagłębia, w tzw.
„strefie zero”, będzie obowiązywał zakaz wnoszenia alkoholu, fajerwerków
i szklanych pojemników.

15:00 
Rozpoczęcie

15:30 
Koncert – TV Joga

16:45 
Koncert – Kruk

17:45 
Pierwsza Licytacja

18:15 
Koncert – Jose Torres 

19:30 
Druga Licytacja

20:00
Światełko do nieba

20:15
Trzecia Licytacja

21:00
Koncert 

– Oddział Zamknięty 

22:00
Zakończenie imprezy 

11 stycznia 2009r.

XVII Finał
WOŚP 

Park Hallera 
przy AquaParku 

„Nemo – Wodny Świat”

W Wigilię Bożego

Narodzenia, od godz. 21.00

do 24.00 oraz w Boże

Narodzenie od godz. 13.30

do 18.00 ojcowie

franciszkanie zapraszają

wszystkich mieszkańców do

odwiedzenia Żywej Szopki

w Sanktuarium św.

Antoniego z Padwy.

Ta wiadomość najbardziej ucieszy naj-
młodszych, dla starszych na pewno jest
też ciekawą propozycją na spędzenie
czasu w rodzinnym gronie. Tradycja ży-
wych szopek sięga XIII w. Zapoczątko-
wał ją św. Franciszek z Asyżu w 1223r.
w miejscowości Greccio we Włoszech. 

Z kolei 4 stycznia, w kościele pw.
Trójcy Przenajświętszej w Błędowie
o godzinie 15.30 rozpocznie się Mi-
sterium Bożonarodzeniowe. 
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Szkolne Obserwatorium Astronomiczne w Zespole Szkół
nr1 w Dąbrowie Górniczej przy ul. Konopnickiej 56, serdecznie
zaprasza dzieci ze szkół podstawowych, młodzież
gimnazjalną, licealną, studentów oraz dorosłych na wieczorne
i nocne pokazy nieba w Szkolnym Obserwatorium
Astronomicznym.

Przyjdź i sprawdź! 

Mocne wrażenia i interesujące przeżycia gwarantowane. 

Godziny otwarcia obserwatorium:

9.30 – 16.00 – Dzienne pokazy Słońca, 
16.00 – 18.00 – Wieczorne pokazy nieba.

Zapraszamy zorganizowane grupy szkolne i przedszkolne
na zajęcia do Szkolnego Obserwatorium Astronomicznego. 

Tematykę, termin oraz formę zajęć prosimy wcześniej
ustalić z opiekunami obserwatorium pod nr tel. 032262-38-71,
032261-22-12.


